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سرپرست منابع طبیعی غرب مازندران تاکید کرد
 ضرورت تهیه اطلس طبیعت گردی 

در شمال کشور

سرپرســت اداره کل منابع طبیعــی و آبخیزداری 
مازندران-نوشهر، گفت: تهیه اطلس طبیعت گردی 
در شــمال کشــور یکی از ضروریات است، با توجه 
به افزایش جمعیت در شــمال کشــور نیاز است تا 
طبیعت گردی در جنگل به روز شود تا جمعیتی که 
به جلگه فشار می آورد پراکنش خوبی در سایر نقاط 

داشته باشد.
مهرداد خزایی پول در حاشــیه انعقــاد تفاهمنامه 
همکاری مشترک بین انجمن علمی طبیعت گردی 
کشــور با اداره کل منابع طبیعی مازندران به اهداف 
این طــرح پرداخت و گفت: در راســتای توســعه 
همکاری های مشترک و به منظور بهره برداری بهینه 
از ظرفیت های موجود جهت آموزش، ترویج ، صیانت 
از منابع طبیعی، فرهنگ ســازی و آگاهی بخشــی 

عمومی این تفاهم نامه اجرا می شود.
وی با بیان اینکه همه تلاش بر این اســت تا تعامل 
بین بخش اجرا و علمی و تحقیقاتی خروجی خوبی 
داشته باشد، افزود: آنچه که متاسفانه در کشور ما به 
آن نگاه ویژه ای صورت نگرفته است اینکه بخش اجرا 
به دنبال کار خود است و بخش علمی نیز کار خود را 
دنبال می کند و بخشی از عقب ماندگی ما در بخش 
اجرا ناشی از نداشتن تعامل بین دو بخش موجود در 

کشور است.
خزایی با بیان اینکه باید تعامل خوبی بین جامعه 
جنگلبانــی، مرتع داری و علمی خروجی داشــته 
باشــیم  تا در آینده قضاوت اینگونه نباشد که بعد 
از ۴۴ ســال از انقلاب در نقطه اول قرار گرفته ایم، 
خاطرنشــان کــرد: فعالیــت دبیرخانــه انجمن 
طبیعت گردی در شمال کشور از سال گذشته آغاز 
شده اســت، وجود جنگل های هیرکانی شاخصه 
اصلی طبیعت گردی در شــمال کشــور محسوب 
می شــود و این موضوع باعث شده این منطقه به 

صورت ویژه تر دیده شود.
خزایی پول با اشاره به اینکه انجمن طبیعت گردی 
انجمنی جوان و پویا اســت که نیازمند شــناخته 
شدن بیشتر است، گفت: این امر نیازمند برگزاری 

همایش ها و برنامه های علمی خاصی است.
وی نداشتن قابلیت اجرایی بسیاری از پایان نامه ها را 
در این حوزه  یکی از مهم ترین دغدغه ها عنوان کرد 
و گفت: بسیاری از مطالعات علمی که در دانشگاه ها 
انجام می شود در خارج از دانشگاه کارایی ندارد و باید 

این گره ها باز شود.
 قاچاق چوب

این مســئول بزرگ ترین مشــکل را در جنگل های 
هیرکانی، اقتصاد خانوارها برشمرد و یادآور شد: رونق 
اقتصادی در منطقه موجب کاهش قاچاق چوب در 
حاشیه جنگل های می شود اگر این موضوع از طریق 
دانشجویان این رشته، ریشه یابی این موضوع موجب 

نجات جنگل های  هیرکانی می شود.
 طرح تنفس جنگل

خزایی پول با اشــاره به طرح تنفس جنگل از سال 
۱۳۹۶ و حضــور شــرکت هایی جهــت حفاظت از 
جنگل، خاطرنشــان کرد: به مرور زمان بسیاری از 
کسانی که در حاشــیه جنگل زندگی می کردند به 
دلیل ضربــه پذیر بودن اقتصاد، مجــددا از جنگل 
بهره برداری کردند و بخــش زیادی از قاچاق چوب 

ناشی از نبودن اشتغال است.
وی تصریح کرد: تهیه اطلس طبیعت گردی در شمال 
کشــور یکی از ضروریات است و با توجه به افزایش 
جمعیت در شمال کشور نیاز است تا طبیعت گردی 
ما در جنگل به روز شود تا جمعیتی که به جلگه فشار 

می آورد پراکنش خوبی در سایر نقاط داشته باشد.
 تعارض بین علم و عمل

علمــی  انجمــن  رئیــس  جواهــرزاده،  فریــد 
طبیعت گردی ایران نیز با بیان اینکه طی سالیان 
گذشته به واســطه تعارضاتی که بین علم و عمل 
در بخش های گردشــگری و رشته های وابسته به 
آن در کشور مشــهود بوده است باعث بروز، پدید 
آمدن مشکلات و نابسامانی های وضع موجود شده 
است، اظهار کرد: در بخش آکادمیک و دانشگاهی 
مقولات حرفه ای گردشگری جایگاهی نداشته و در 
بخش اجرا نیز حوزه آکادمیک کمرنگ بوده است.

وی با ابراز تاســف از اینکه این مشکل در کشور به 
صــورت پررنگ وجــود دارد، افزود: در بســیاری از 
رشــته ها و تخصص ها به ویژه در حوزه گردشگری و 

محیط زیست این تعارض وجود دارد.
 رئیس انجمن علمی طبیعت گردی ایران با اشاره به 
اینکه در بسیاری از مباحث به ویژه زیست محیطی 
و منابع طبیعی گرفتار این آســیب هستیم، گفت: 
یکــی از دغدغه های ما در انجمن این بوده اســت و 
تلاش کردیم از نگاه آکادمیک دست یاری را به سوی 
بخش های اجرایی و حوزه های تخصصی دراز کنیم؛ 
هرگونه حرکت و اقدامی که بتوان در راســتای این 

تعامل دو جانبه ایجاد کرد را هموار کنیم.
جواهرزاده تصریــح کرد: اتفاقــات خوبی در مدت 
فعالیت انجمن روی داده اســت و تلاش بر این بود 
با برگزاری علمی، وبینارها و استفاده از تخصص های 
مختلــف بتوان ایــن دو بال علم و عمــل را به یک 

هم افزایی تبدیل کنیم.

خبر

افزایش تخلف تغییر کاربری  در سمنان 
 قلع و قمع 22 بنای غیرمجاز در اراضی 

کشاورزی استان

مدیر امور اراضی سازمان جهاد کشاورزی استان سمنان 
گفت: امســال ۲۲ مــورد از احکام قلــع و قمع بناهای 
غیرمجاز در اراضی کشاورزی این استان اجرا شد.غلامرضا 
خراسانیان، در جمع خبرنگاران اظهار کرد: امسال تعداد 
۲۲ مورد از احکام قلع و قمع بناهای غیرمجاز در اراضی 
کشــاورزی بر اســاس ماده ۳ قانون حفاظت از اراضی 

کشاورزی در استان سمنان اجرا شده است.
وی بابیان اینکه این تخلفات و تغییر کاربری ها و احداث 
غیرمجاز بنا در اراضی کشــاورزی منجر به هدررفت 
ســرمایه و وقت مالک و همچنین سرمایه بیت المال 
و انفال جمهوری اسلامی می شود، از افزایش بی رویه 
تخلفات در این زمینه در ســال های اخیر خبر داد و 
اضافه کرد: همان گونه که بارها از طریق صدا و ســیما 
و جراید اعلام شــده است، معمولاً سوداگران زمین از 
بی اطلاعی و نداشــتن آگاهی مردم سوءاستفاده کرده 
و نســبت به قطعه بندی و فروش اراضی کشاورزی و 
زراعی به خریداران ناآگاه از قوانین اقدام می کنند.مدیر 
امور اراضی سازمان جهاد کشــاورزی استان سمنان 
تصریح کرد: خریــداران این گونه زمین ها نیز به دلیل 
نداشــتن آگاهی از قوانین و محدودیت های اجرایی و 
قانونی که برای ســاخت و ساز در اراضی کشاورزی با 
آن مواجه خواهند شــد؛ دچار مشکل می شوند.وی با 
اشاره به اینکه سوداگران این زمین ها نسبت به فروش 
اراضی کشــاورزی و دلالی این اراضی اقدام می کنند، 
خاطرنشان کرد: در پی آن شاهد افزایش تخلفات در 

این گونه اراضی خواهیم بود.
مدیر امور اراضی سازمان جهاد کشاورزی استان سمنان 
از خریداران اراضی کشاورزی شامل اراضی زراعی و باغی 
خواست تا با توجه به هدفی که از خرید این گونه اراضی 
دارنــد؛ پیش از خرید اراضی کشــاورزی به طور حتم از 
کارشناسان امور اراضی مدیریت های جهاد کشاورزی در 
سراسر استان مشاوره بگیرند.خراسانیان با بیان اینکه این 
مشاوره ها از سوی کارشناسان امور اراضی در سراسر استان 
سمنان به صورت رایگان صورت می گیرد، خاطرنشان کرد: 
در این مشاوره ها مالک آگاه می شود که امکان پیاده کردن 
هدفی که از خرید این زمین های کشاورزی دارند؛ وجود 
دارد یا خیر؟وی ادامه داد: برخورد قاطعی با تخلفات تغییر 
کاربری اراضی کشاورزی در استان سمنان صورت خواهد 
گرفت و در صورت صدور احکام قلع و قمع نســبت به 
قلع و قمع بناهای احداث شده در اراضی کشاورزی اقدام 

می شود.
مدیر امور اراضی ســازمان جهاد کشــاورزی اســتان 
سمنان گفت: با توجه به اینکه تخلفات در حوزه تغییر 
کاربری اراضی ســبب اتلاف منابــع مالی و خاک این 
عرصه کشــاورزی می شود، بهتر است خریداران اراضی 
کشاورزی حتماً نســبت به اخذ مشاوره از کارشناسان 
امور اراضی استان ســمنان اقدام کنند تا با بی آگاهی، 
اراضی زراعی، کشــاورزی و باغی را خریداری نکرده و 
ســرمایه خود را هدر ندهند.خراســانیان گفت: پس از 
ســیر مراحل قضایی، احکام برائت یا قلع  و قمع توسط 
قاضی صادر می شــود و در صورتی که حکم قلع و قمع 
توســط قاضی و دادگاه صادر شــود؛ این حکم توسط 
ضابطان امور اراضی استان سمنان اجرا و نسبت به قلع 
و قمع بنا اقدام می شــود.وی رفع تداخلات ارضی را از 
دیگر وظایف مدیریت امور اراضی در استان های کشور 
عنوان و تصریح کرد: در کمیسیون رفع تداخلات ارضی 
استان سمنان ماهانه هشت هزار و ۷۰۰ هکتار از اراضی 

کشاورزی استان تعیین تکلیف می شود.

خبر

استاندار گیلان با اعلام ضرب الاجل یک ماهه 
گفت: تمام آبراه هایی که برای گردشگری در 
تالاب انزلی وجود دارد بازگشایی شود تا رفت 
و آمد قایق ها تسهیل و مسافرین، صیادان و 

مردم بومی بتوانند از آن بهره ببرند.
 اسدالله عباسی در نشســت بررسی میدانی 
معضــلات و مشــکلات تالاب بیــن المللی 
انزلــی که در انزلی برگزار شــد با بیان اینکه 
مهمترین منشأ عواملی که باعث خفگی و از 
بین رفتن تالاب شده بود آلودگی بود، افزود: 
آلودگــی از رودخانه های زرجوب و گوهر رود 
تا ســایر رودخانه ها از مناطق دیگر استان و 

فاضلاب هایی که به تالاب سرازیر می شد.
عباســی با بیان اینکه بخش دیگر مشکلات 
تالاب ناشی از گیاهان مهاجم از جمله سنبل 
آبی بــود، تصریح کرد: این گیــاه هم باعث 
خفگی آب تالاب و ســیر نابــودی تالاب را 
طی می کرد و باعث ســرازیر شدن رسوبات 
از رودخانه های منتهی به تالاب بود و کســی 
جرأت نداشــت به آنها دست بزند و به همان 

شکل انباشته می شد.
استاندار گیلان با اشاره به کاهش آب دریای 
خزر که موجب شــد آب دریا به سمت تالاب 
نرود، تاکید کرد: بخش دیگر مربوط به کرانه 
اسکله بود که قرار شد از نظر فنی مورد بررسی 
قرار گیرد؛ در خصوص تهدید دیگر تالاب آتش 
سوزیهای عمدی و غیر عمدی را می توان نام 

برد که باعث از بین رفتن تالاب می شد.
عباسی با بیان اینکه تصرف غیر مجاز و ورود 
به تالاب از طریــق افراد حقیقی و حقوقی از 
دیگر مــواردی بود که به تالاب آســیب می 
زد، گفت: اینها عمده مســائلی بود که تالاب 
را تحت تاثیر قرار داده بود و ما می خواستیم 
حرکتی را در راستای احیای تالاب آغاز کنیم. 
اســتاندار گیــلان اضافــه کرد: بر اســاس 
کارشناســی هــای صورت گرفته، مشــکل 
تالاب در وهله اول مالی نبود، مشــکل تالاب 
مشکل مدیریتی و عدم انسجام بود و نیز عدم 
همراهی و هماهنگی دستگاه های متولی بود؛ 
ما از سال گذشته در بخش آلودگی که منشأ 
آن زندان لاکان بود، اعتباری از مصوبات سفر 
اختصاص داده شــد و بعد از حدود چهار ماه 

در شــهریورماه سال گذشته تصفیه خانه آن 
را افتتاح کردیم و جلوی آلودگی گرفته شد.

عباســی گفت: تصفیه خانه فاضلاب مسکن 
مهر رشــت آلودگی دیگر بود که با اختصاص 
۴۰ میلیارد تومان اعتبار در حال ساخت است 
و برای رفع آلودگی بعدی که فاضلاب رشت 
بود بر اســاس تهاتر نفت، قرار شد با ۵ هزار 
میلیارد تومان، کارگاه زده شود و توافقات اولیه 

در این زمینه انجام شده است.
وی با اشاره به منشأ دیگر آلودگی که از سمت 
صومعه ســرا بود، تصریح کرد: اعتباری برای 
فاضلاب آن اختصاص داده شــده؛ همچنین 
فاضلاب بنــدر انزلی کــه اعتبار بــرای ان 
اختصاص داده شده؛ گزارش اقدامات صورت 
گرفته هر دو شهرستان باید به صورت مستند 

داده شود.
عباســی درباره رســوب هایی کــه از طریق 
رودخانه های منتهی به تالاب به آنجا سرازیر 
می شــد، تاکید کرد: قرار بود محیط زیست 
ضمن تخلیه تله های رســوب گیر از طریق 
آبخیزداری جلوی اســتمرار ورود رسوب به 
تــالاب را بگیرند ضمن اینکه اقدامات لازم از 
سوی سازمان بنادر و کشتیرانی در خصوص 

لایروبی و برداشتن رسوب ها انجام شود.

وی در خصوص تصاحــب زمین های تالاب 
افزود: قرار بود جهاد کشاورزی و منابع طبیعی 
حدنگار مشــخص کنند و حدود را معلوم و 
اسناد روســتایی را مشخص و تعیین تکلیف 
کنند و محیط زیست در بخش آبراه هایی که 
رسوب بوده و امکان تردد قایق ها را محدود و 
حتی غیر ممکن کرده بود، آبراه های سنتی را 
بازگشایی کند تا گردشگران و مسافران بتوانند 
تردد کنند و قایقرانان درآمد داشــته باشند و 
روستاییان و صیادان بتوانند در این مسیرها 

تردد کنند.
استاندار گیلان با اشاره به اینکه اقدامات انجام 
شده باید بیان شود، گفت: اگر مدیر دستگاهی 
وظایف محوله را انجام نداده باشــد تکلیفش 
مشخص است؛ بایستی از طریق از اهرم های 
لازم، با دســتگاهی که کوتاهی کرده برخورد 

شود و مدیران پاسخگو باشند.
عباسی در ادامه با تاکید بر سرعت بخشیدن 
عملیات جلوگیری از ورود فاضلاب ها به تالاب 
انزلی تصریح کــرد: توقف در کار نباید وجود 
داشته باشد و منشــأ آلودگی ها باید هر چه 

سریعتر رفع شود.
اســتاندار گیلان با تاکید بر استفاده از توان 
جوامع محلی در ریشه کنی سنبل آبی، گفت: 

آبراه های سنتی و قدیمی تالاب بین المللی 
انزلی باید احیا شود؛ در این زمینه تکنولوژی 
هایی که در اختیار محیط زیست هست قبلا 
به کار گرفته نشــده و فرســوده شده بود که 
اکنون تعمیر و آماده بکارگیری شــده و این 

باید مکمل کار بنادر و دریانوردی باشد.
عباســی با تاکید بر اینکه دیگر در لایروبی و 
رسوب برداری آزمون و خطا نخواهیم داشت، 
گفت: در خصوص استفاده از این رسوب ها اگر 
قابلیت استفاده داشته باشند قبلا اجازه داده 
شده و مصوب کردیم، پیمانکاران می توانند از 

آن استفاده کنند. 
وی با بیان اینکه وظایف هر دستگاه مشخص 
اســت، افزود: بنادر و کشتیرانی در خصوص 
اسکله شــماره ۱۰ هر چه سریعتر کارش را 
انجــام دهد و طولانی نشــود و اگر در جایی 
لازم است موج شــکن برداشته شود این کار 
را انجام دهیــد و همه کارها بر مبنای علمی 
و اجماع بین دســتگاه ها بر مبنای دانش روز 
بود و اظهار نظرهای پراکنده و حواشی مورد 

توجه قرار نگیرد.
عباسی با اعلام ضرب الاجل یک ماهه تصریح 
کرد: تمــام آبراه هایی که برای گردشــگری 
وجود دارد بازگشایی شــود و اگر اعتبار نیاز 
است اعلام کنید تا در شــورای برنامه ریزی 
برای تخصیص آن در نظر گرفته شود تا رفت و 
آمد قایق ها تسهیل شود و مسافرین و صیادان 

و مردم بومی بتوانند از آن بهره ببرند.
وی با بیان اینکه با رسوب برداری، ماندگاری 
آب بیشتر می شود، تاکید کرد: برای احیای 
تالاب تــلاش می کنیم. بــا اقدامات صورت 
گرفته اوضاع تالاب نسبت به سال قبل بهتر 
شــده و در بحث پیشــگیری از حریق نیز از 

نیروهای مردمی استفاده شود.
استاندار گیلان تصریح کرد: همه این مجموعه 
بایــد همزمان اقدامــات لازم را انجام دهند؛ 
شیلات آزادسازی بچه ماهی ها را انجام دهد 
و به مردم اعلام شــود فرمانداران شهرستانها 
مسئولیت پیگیری و رصد امور را دارند و دست 
به دست هم دهیم تا تالاب بین المللی انزلی 
که همچون نگینی در اســتان گیلان اســت 

بدرخشد و حیات در آن وجود داشته باشد.

استاندار گیلان با اعلام ضرب الاجل یک ماهه اعلام کرد 

بازگشایی آبراه های سنتی تالاب انزلی

مدیرکل راه و شهرســازی فارس آخرین وضعیت طرح نهضت ملی 
مسکن در این استان را تشریح و تاکید کرد که همه تلاش ها معطوف 
به عملی کردن وعده دولت در این بخش است.محمودرضا طالبان 
در حاشیه جلسه شــورای عالی مسکن استان فارس به خبرنگاران 
گفــت: در فارس حدود ۴۳۳ هزار متقاضی برای مســکن در طرح 
نهضت ملی ثبت نام کردند که بعد از بررســی، ۱۴۲ هزار نفر واجد 
شرایط تشخیص داده شده است.طالبان اضافه کرد: تاکنون برای ۷۰ 
هزار متقاضی نهضت ملی مسکن در فارس پروژه تعریف و پیامک 
درخواست واریز آورده نقدی برای فرد مورد نظر ارسال شده است.او 
با بیان اینکه حدود ۵۰ هزار نفر از متقاضیانی که پیامک واریز وجه 
دریافت کرده بودند، اقــدام به تامین و پرداخت ۴۵ میلیون تومان 
اولیه کرده اند، گفت: تاکنون ۱۷ هزار پروانه ساخت صادر و برای ۱۷ 
هزار واحد مســکونی نیز فوندانسیون اجرا شده است.مدیرکل راه و 
شهرسازی استان فارس با تاکید براینکه تا پایان امسال شاهد افزایش 
قابل توجه در تعداد پروانه صادره و فوندانسیون اجرایی خواهیم بود، 
گفت: براساس آخرین اطلاعات آماری، برای حدود ۵۰ درصد از کل 
متقاضیان واجد شرایط در فارس، زمین آماده شده است.طالبان با 
اشاره به رفع مشکل زمین در شهرســتان های جهرم، مرودشت و 

سروســتان، گفت: فعلا تنها در شهرستان شیراز برای تامین زمین 
اجرای طرح نهضت ملی مسکن، نگرانی وجود دارد.او با اشاره به اینکه 
مجموعا برای احداث ۱۶ هزارواحد مسکونی در شهرستان شیراز، در 
مناطق کمیل آباد و اکبرآباد، زمین تامین شده است، خاطرنشان کرد 
که کل متقاضیان واجد شرایط نهضت ملی مسکن در این شهرستان 
حدود ۴۵ هزار نفر است.طالبان از پیشنهاد اجرای ۴ شهرک جدید 
با هدف تامین مســکن مورد نیاز متقاضیان در استان فارس خبر 
داد و گفت: محل احداث این شــهرک ها در منطقه کوهمره، شهر 
داریون و شهرســتان های بیضا و سروستان بوده و اجرای ۲ شهرک 
برعهده وزارت راه و شهرسازی است.مدیرکل راه و شهرسازی فارس 
با یادآوری اینکه در هریک از نقاط اعلام شــده حدود 8۰۰ هکتار 
با مستثنیات برای شهرک مسکونی پیش بینی شده است، در عین 
حال گفت: برای اجرای طرح نهضت ملی مســکن با توجه به اینکه 
ایجاد شهرک مسکونی به دلیل لزوم ایجاد زیرساخت های مورد نیاز 
و احداث شبکه های برق و آب و گاز و ... زمان بر خواهد بود، اولویت 
اصلی نیســت.طالبان در خصوص تداوم ساخت و ساز در محدوده 
حسینی الهاشمی شــیراز، گفت: به هرحال زمانی در این محدوده 
ساخت و سازهایی اجرا شده است اما برای اجرای پروژه های جدید 

باید مطالعات علمی دقیق و قابل استنادی مد نظر باشد.مدیرکل راه 
و شهرسازی فارس به واگذاری مطالعات علمی در محدوده حسینی 
الهاشمی به دانشگاه صنعتی شیراز اشاره و اضافه کرد: درخواست ما 
اینست که مطالعات به شکل جامع در اراضی مورد نظر انجام و نتایج 
دقیق و علمی ارائه شــود تا در صورت طرح نقد احتمالی، از جنبه 
علمی و تخصصی، قابل دفاع باشد.طالبان همچنین یادآور شد که 
براســاس قانون، ایجاد شهرک های مسکونی و صدور پروانه ساخت 
در این شهرک ها، در بدو امر برعهده وزارت راه و شهرسازی است و 
بعد از راه اندازی شهرک ها به سایر دستگاه ها مانند شرکت های عمران 

شهرهای جدید یا شهرداری و ... واگذار خواهد شد.

مدیرکل راه و شهرسازی فارس تشریح کرد:

آخرین وضعیت نهضت ملی مسکن در فارس

مدیرکل محیط زیست استان سمنان خبر داد: از ابتدای سالجاری

مشاهده ۱۷ یوزپلنگ در زیستگاه های استان
 مدیــرکل محیط زیســت اســتان ســمنان از 
مشــاهده ۱۷ یوزپلنگ از ابتدای سال تاکنون در 
زیستگاه های این اســتان و از جمله در »توران«، 
مهم ترین زیستگاه یوزپلنگ آسیایی در جهان خبر 
داد.بهرامعلی ظاهری اظهار کرد: زیســتگاه های 
استان سمنان از غنی ترین زیستگاه ها برای حیات 
وحش و از جمله گونه مهــم و در خطر انقراض 
یوزپلنگ آســیایی است.وی در پاسخ به پرسشی 
در ارتباط بــا نگرانی ها در خصوص جمعیت کم 
یوزها و از جمله یوزهای ماده به ایســنا گفت: ۶ 
یوزپلنگ از ۱۷ یوزپلنگ ماده و ۲ یوزپلنگ نر به 
طور قطعی بوده اند.وی ادامه داد: جنسیت تعدادی 
از این یوزها که بخش زیادی از آنها نیز توله بوده اند 
به دلایل مختلف و از جمله کیفیت تصویربرداری 
و ...قابل تشــخیص نبوده و یا ثبت نشــده است.

مدیرکل محیط زیست استان سمنان از مشاهده 
یک یوزپلنگ در زیستگاه توران شاهرود خبر داد 
و افزود: این یوزپلنگ مشاهده شده یک ماده یوز 
شناسنامه دار است که قبلا مشاهده و اطلاعات آن 
ثبت و به نام مهشاد نامگذاری شده بود.ظاهری در 
ارتباط با مشــاهده این ماده یوز خاطرنشان کرد: 
یوزپلنگ آســیایی »مهشــاد« از سوی مأمورین 
اجرایــی پارک ملی توران کــه به همراه تعدادی 
از گردشــگران موسسه طبیعت تهران مشاهده و 
تصویر آن ثبت شده است.وی اضافه کرد: همکاران 
ما در حین بازدید از پارک توران موفق به مشاهده 

و تصویر برداری از این ماده یوزپلنگ آسیایی شدند.
مدیرکل محیط زیست استان سمنان تصریح کرد: 
یوزپلنگ مشــاهده شده که در گذشته و پیش از 
این، مهشاد نامگذاری شده دارای شناسنامه بوده و 
از توله یوزپلنگی به نام حرب به دنیا آمده است.وی 
با بیان اینکه در دو هفته اخیر این دومین گزارش 
از مشاهده یوزپلنگ آسیایی در شرق استان است 
یادآوری کرد: اواخر دی ماه نیز یک ماده یوز دیگر 
به همراه سه توله اش در حوالی عباس آباد مشاهده 
و تصویربرداری شده بود.ظاهری  توران را مهمترین 
و غنی ترین زیستگاه یوزپلنگ آسیایی در ایران و 
جهان برشمرد و گفت: بیشترین جمعیت یوزپلنگ 
آســیایی در این زیستگاه مهم قرار دارد.مدیرکل 
محیط زیست استان با بیان اینکه در این زیستگاه 
طعمه های مناســبی برای یوز وجود دارد افزود: 
مشــاهده این خانواده یوز در این فصل یک خبر 
خوش برای دوســتداران حیات وحش و خصوصا 

این گونه در خطر انقراض است.


